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Summary

This thesis consists of two main parts: The first one is on coalitional market
games whereas the second one is on strategic market games. In coalitional
market games the relationship between cooperative games and markets, and their
respective solution concepts are investigated. In joint work with Jan-Philip Gamp
we show the following results:

• For coalitional market games with transferable utility we present a detailed
proof that extends the results of Shapley and Shubik (1975) to any closed
convex subset of the core following a remark of these authors.

• For coalitional market games with non-transferable utility we extend the re-
sults of Qin (1993) to a large class of closed subsets of the inner core.

• Afterwards, we investigate the relationship between the inner core and asym-
metric Nash bargaining solutions.

A strategic market game is a non-cooperative game that is used to describe the
price formation in an exchange economy. In this thesis the departing point is the
model in Giraud and Weyers (2004).

• For strategic market games with finite horizon, I show proving an analogue
of a perfect folk theorem that even with collateral requirements almost every-
thing is possible as soon as people are sufficiently patient.

• Finally, in joint work with Gaël Giraud, for strategic market games with infi-
nite horizon and incomplete information we prove a partial folk theorem à la
Wiseman (2012).
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Résumé en Français

Cette thèse comporte deux parties : La première partie porte sur les jeux de mar-
chés coopératifs et la deuxième sur les jeux de marchés stratégiques. Dans le
cas des jeux de marchés coopératifs, le lien entre jeux coopératifs et marchés et
les concepts de solution associés sont étudiés. Établis en commun avec Jan-Philip
Gamp nous avons montré les résultats suivants :

• Pour les jeux de marchés coopératifs à utilité transférable nous présentons
une preuve qui généralise les résultats de Shapley et Shubik (1975) à des
sous-ensembles convexes et fermés du coeur suivant une remarque des au-
teurs.

• Pour les jeux de marchés coopératifs à utilité non-transférable nous étendons
les résultats de Qin (1993) à une large classe de sous-ensembles fermés du
cœur interne.

• Ensuite, nous étudions la relation entre le cœur interne et les solutions de
négociation asymétriques de Nash pour les jeux de négociation.

Un jeu de marché stratégique est un jeu non-coopératif utilisé pour décrire la for-
mation des prix dans une économie d’échange. Dans cette thèse le point de départ
est le modèle de Giraud et Weyers (2004).

• Pour les jeux de marchés stratégiques à horizon fini, je montre prouvant un
théorème analogue à un théorème de folk, que même en présence d’obliga-
tion de collatéral, presque tout est possible tant que les joueurs sont assez
patients.

• Finalement, dans un travail commun avec Gaël Giraud, pour les jeux de mar-
ché stratégique à horizon infini et avec de l’incertitude nous prouvons un
thèoreme de folk partiel à la Wiseman (2012).
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